

**第二十五屆全澳英語演講大賽暨
「21世紀杯」全國英語演講大賽澳門分區賽**

主辦:	澳門理工大學
支持單位:	澳門中華教育會 澳門天主教學校聯會
宗旨:	為鼓勵各界人士學習和掌握英語，促進英語教學，提高全澳英語水平
分組:	高校組(全日制學士學位課程學生) 高中組(中四至中六學生) 初中組(中一至中三學生) 高小組(小四至小六學生) 初小組(小一至小三學生)
大賽主題:	2026年9月1日公佈
各組題目:	2026年9月1日公佈
報名資格:	✓ 本澳全日制小學學生 ✓ 本澳全日制中學學生 ✓ 本澳全日制之在讀高等院校學生 (高校組只限高等院校<u>學士學位</u>課程學生，並不包括碩士學位課程學生及博士學位課程學生) ❖ 曾於任何一屆全澳英語演講大賽的同一組別獲得冠軍的人士，不得再申請在同一組別參賽

報名須知

重要資訊：

每所學校或高等院校選拔或選派學生參加大賽，每組別各1名，由學校或高等院校於大賽網站進行報名及填寫參賽者資料。

報名網站： 2026年9月1日公佈

報名時間：

組別	網上登記	報名時需提交參賽者正面免冠的電子彩色近照
初小組、高小組	2026年9月1日至9月18日	
初中組、高中組	2026年9月1日至9月18日	
高校組	2026年9月1日至9月16日	

註：

於大賽及頒獎典禮所收集的照片有可能用於教育及宣傳用途並發佈於

- 報紙及其網站，和政府新聞網站等
- 澳門理工大學臉書帳號、微信公眾號及網站
- 澳門理工大學年報
- 英語演講大賽網站及電子場刊

查詢

中國澳門高美士街澳門理工大學明德樓三樓M310接待處

辦公時間： 星期一至四上午9時至下午1時;下午2時30分至5時45分
星期五上午9時至下午1時;下午2時30分至5時30分
(星期六、日及公眾假期休息)

電話：(853) 8599 3163

電郵：speechcontest@mpu.edu.mo

網頁：<http://speechcontest.mpu.edu.mo>

大賽詳情

日期：2026 年 10 月 24 日星期六

地點：澳門理工大學

模式：

組別	已備演講	演講時長不可少於
初小組	限時2分半鐘	2分鐘
高小組	限時3分鐘	2分半鐘
初中組	限時4分鐘	3分半鐘
高中組	限時5分鐘	4分半鐘
高校組	限時8分鐘	6分鐘

註：

- 各組別之比賽安排詳情將於澳門理工大學英語演講大賽網頁公佈。如受惡劣天氣或突發事情所影響，比賽將延期進行；
- 所有參賽者須按照大會安排的時間準時到達澳門理工大學參賽。遲到者可能會被取消資格；
- 參賽者抵達比賽場地時須出示本人身份證明文件，在場工作人員核對後會帶其前往等候區等候；
- 各組別參賽者之出場次序將按姓名之外文字母順序排列；
- 所有參賽者在台上都將安排使用現場座地式麥克風進行比賽；
- 今屆大賽不設問答環節及即席演講環節，參賽者按各組別之題目於限時內完成已備演講後可直接離開舞台。

獎項及獎勵

本屆英語演講比賽的頒獎典禮將於 2026 年 11 月 18 日星期三下午 5 時 30 分至 6 時 30 分在澳門理工大學舉行。

獎項

所有大賽參賽者均獲發優異獎狀。每組之冠、亞、季軍及中文學校最佳演講得獎者將獲發獎盃、現金獎及相關獎狀。初小、高小、初中及高中各組別另設 5 個卓越獎，得獎者將獲發現金獎及相關獎狀。

各組的獲獎金額如下：

組別	冠軍	亞軍	季軍	中文學校 最佳演講	卓越獎
初小組	澳門元 2,000	澳門元 1,500	澳門元 1,000	澳門元 1,000	澳門元 500
高小組	澳門元 2,000	澳門元 1,500	澳門元 1,000	澳門元 1,000	澳門元 500
初中組	澳門元 2,000	澳門元 1,500	澳門元 1,000	澳門元 1,000	澳門元 500
高中組	澳門元 2,000	澳門元 1,500	澳門元 1,000	澳門元 1,000	澳門元 500
高校組	澳門元 2,000	澳門元 1,500	澳門元 1,000	/	/

註：獲獎者只能獲取一個獎項。

領取獎項程序

獎金

得獎者請於2026年11月18日(星期三)頒獎禮當天下午6時30分至8時30分及11月19日(星期四)上午9時至下午5時45分，前往澳門理工大學財務處-出納櫃檯(主校區致遠樓A座B201室對面)領取現金。

請按以下方式領取獎金：

成年人獲獎者

成年人獲獎者親身領取	需攜帶本人身份證明文件正本
成年人獲獎者委託代領	代領人需攜帶 - 獲獎者的身份證明文件正本 - 代領人的身份證明文件正本 - 由獲獎者簽署的授權書(附件1)

未成年人獲獎者

為未成年人領取（由其父、母或監護人代領）	代領人需為未成年人獲獎者之父、母或監護人 代領人需攜帶 ● 獲獎者的身份證明文件正本 ● 代領人的身份證明文件正本 ● 由代領人簽署的父母或監護關係聲明書(附件2)
為未成年人領取（未成年人的父、母或監護人委託他人為未成年人代領）	代領人需攜帶： ● 獲獎者的身份證明文件正本 ● 代領人的身份證明文件正本 ● 未成年人的父、母或監護人的身份證明文件副本 ● 未成年人的父、母或監護人簽署的父母或監護關係聲明及授權書(附件3)

註：未成年獲獎者是指任何未滿18歲的獲獎者。

獎盃

獎盃將於**2026年11月18日(星期三)**在澳門理工大學舉行的英語演講大賽頒獎典禮上頒發給獲獎者。未能出席頒獎典禮的獲獎者亦能由本人、其父母、其監護人或授權代表前往澳門理工大學明德樓三樓M310接待處領取獎盃。

領取時間：**2026年11月18日(星期三)頒獎禮當天晚上7時至8時30分，2026年11月19日(星期四)及2026年11月20日(星期五)的辦公時間**

辦公時間：星期四上午9時至下午1時；下午2時30分至5時45分
星期五上午9時至下午1時；下午2時30分至5時30分

獎狀

所有組別的獎狀將發送到參賽者所屬的學校，資料將根據報名時所填寫的為準。澳門理工大學學生則需到明德樓M310接待處領取。

全國大賽

組委會將根據21世紀全國英語演講大賽之章程及規定，高校組的最多三名得獎者將具優先資格代表澳門參加「21世紀杯」全國英語演講大賽。具體內容將根據2027年全國比賽的安排為準，組委會具最終決定權。

注意事項

必需攜帶有效的身份證明文件

所有參賽者須於大賽當天出示本人身份證或護照正本以進行報到。高校組的參賽者需出示有效之學生證以證明其為本澳全日制學士學位課程學生。未能出示有效身份證明文件正本的參賽者將有可能被取消參賽資格。

守時

所有參賽者必須按照所屬組別的登記時間，準時到達會場報到。任何未能按時到達賽場和未能及時報到的參賽者將按組委會決定，有可能被取消參賽資格。

不得穿著校服比賽

為體現公平原則，參賽者不得穿著校服或制服出賽，也不得穿戴任何可以識別其學校或所屬機構的物件；於台上演講時，亦不得提及其就讀學校、學院、課程或所屬機構之名稱，否則將被扣分。

遵守演講之時限要求

參賽者須留意其演講之時限要求。比賽時限屆滿時將有鈴聲響起示意，參賽者須立刻完成演講，否則將被扣分。如演講時長少於第5頁表格顯示之最少時間，也將被扣分。

已備演講稿必須是本人的作品

參賽者不得使用他人的作品，演講稿也不得由人工智能或其他線上工具撰寫。

上台時不得攜帶任何物品

參賽者發表演講時，不得使用筆記、提示卡、視覺輔助工具或任何類型的道具。

避免抄襲行為

為免抄襲行為，凡未到台上進行演講之參賽者，均不能進入比賽會場內觀看其相同組別之參賽者表演，唯承辦單位職員指示及安排參賽者於表演前在場內等候出場除外。組委會保留對參賽選手進行監督的權利。

小童不得進場

6歲以下之小童不得進入賽場。

不得攜帶食物或飲品

任何人士均不可攜帶食物或飲品進入會場。

扣分或取消參賽資格

若參賽者不遵守上述比賽事項，輕則將被扣除分數，重則組委會將取消其參賽資格。

評審決定均為最終決定

分數經組委會核實後，所有評審的評分結果均視為最終賽果，大會將不對外提供任何評審評分表。

評委及評分

大賽評委將由經驗豐富的英語專家、學者和教授組成。

演講將按以下標準進行評分：

1. 演講內容、結構、語言與關聯性
2. 演講者的語音、語調與流暢性
3. 演講者的整體表現及其對觀眾的影響力

參賽選手評分標準指引

1. 演講內容、結構、語言與關聯性

此項主要就參賽者所準備並撰寫的演講稿評分。演講內容需與所屬組別題目有關聯；就所提出的議題進行闡述。演講應充分展示選手對英語的掌握與運用，包括語法、詞彙與表達等，讓聽眾能清晰辨識、理解並能緊扣演講的總體論點、要點與關鍵資訊。演講同時也是展現創造力與原創性的機會，應能有效吸引並持續牽引聽眾的注意力。

準備演講稿時需注意的事項：

- 演講內容與主題完全相關，結構清晰、有條理且邏輯嚴密（便於聽眾跟上思路並能理解）
- 有清晰的引言，系統性的結構並突出要點，結尾合乎邏輯
- 演講內容包含與主題相關的示例與證據來支撐主要論點和要點（如個人經歷、新聞故事、統計資料等）
- 演講具可聽性與說服力（能夠使聽眾認同主要論點或要點）
- 演講內容須銜接性強（使用連接詞/銜接表達來串聯各部分並引導聽眾），且聚焦於主要觀點與論證
- 演講者能準確運用多樣的語法與詞彙以傳達精確含義
- 演講內容具可聽性，並恰當且有效地運用如新穎性、幽默、驚喜、情感、事實與資料、引用等手法

2. 演講者的語音、語調與流暢性

此項主要就參賽者在演講時使用聲音的表現評分。聽眾不產生誤解地清楚聽見並容易理解演講者的內容，因此演講者需要清晰而準確地發音（即良好的咬字），並通過語調與重音來“呈現”給聽眾哪些資訊最為重要。語音調控應有效且恰當地運用（如音高變化、音色、音量與語速），以為內容增添情感、重點與趣味。演講者應當流利、順暢地表達（語速不宜過慢或過快），同時確保可懂度高。

準備演講時需注意的事項：

- 演講者的發音和咬字清晰準確
- 演講者能夠準確而有感染力地運用廣泛的詞彙與表達
- 演講者能有效運用重音與語調來突出和強調關鍵資訊
- 演講者表達流利順暢，節奏感與語速良好
- 演講者能恰當地運用聲音變化（調控音高、音色、音量與語速）來傳達超越字面意思的含義
- 演講者需避免不必要的重複、猶豫、斷斷續續（聽起來不連貫）、突然停頓或長時間停頓，以及一切不自然的聲音表現
- 演講者在講話時表現自信從容

3. 演講者的整體表現及其對觀眾的影響力

此項主要就參賽者整體表現評分。演講者應在開場時給予觀眾留下深刻的印象，引起觀眾興趣，及持續牽引觀眾的注意力。演講者可以運用修辭手法（如隱喻、明喻、頭韻、排比、反問等）來加強表達力，並應熟練地運用非語言技巧以強化意義：如手勢與動作、眼神交流、儀態與面部表情（應為演講生色，而非分散注意）。演講者應在台上展現自信，且其個人表達風格應與演講內容相匹配。

準備演講時需注意的事項：

- 演講者能給予觀眾留下深刻的第一印象
- 演講者以有力的結尾結束演講
- 演講者恰當運用修辭手法，如突出重點、加強影響力、及提升清晰度等
- 演講者恰當地運用非語言技巧來加強表達效果：如手勢、面部表情、眼神交流、儀態與動作
- 演講者的個人風格與演講主題和內容相匹配，並能提升整體表達效果（個人風格可以多樣：富於情感、充滿激情、幽默、輕鬆等）
- 演講者從始至終保持有力、清晰且自信的表達

備註

倘大賽資訊中英文版本內容有差異，以中文版本為準。組委會擁有隨時修改，更新及詮釋以上資訊而毋須事前通知的權利。

The 25th Macao-wide English Speech Contest & “21st Century Cup” National English Speaking Competition Macao Regional Contest

Host:	Macao Polytechnic University (MPU)
Supporting units:	The Chinese Educators Association of Macau Macao Catholic Schools Association
Aims:	To encourage people from all walks of life to learn English, to promote English language teaching, and to enhance English proficiency throughout Macao
Categories:	Higher Education Category (Full-time undergraduate students) Senior High School Category (Students enrolled in Form 4-6) Junior High School Category (Students enrolled in Forms 1-3) Upper Primary School Category (Students enrolled in Primary 4-6) Lower Primary School Category (Students enrolled in Primary 1-3)
Theme:	TBA on 1 st September 2026
Topics:	TBA on 1 st September 2026
Registration Eligibility:	✓ Full-time primary school students ✓ Full-time high school students ✓ Full-time higher education students (only <u>undergraduate</u> students, not postgraduate students) ✓ Must be enrolled in Macao schools and higher education institutions ❖ If an applicant has won the ‘Champion’ prize in any previous Macao-wide English Speech Contest, they cannot compete again in the same category

Registration

Important Information:

Each school or higher education institution selects or nominates students to participate in the competition, **one participant per category**. The school or higher education institution registers on the competition website and fills in the participant's information.

Registration website: TBA on 1st September 2026

Registration Period:

Category	Online Registration Period	A recent colour photo (full face, headshot only) of the contestant must be submitted at the time of registration.
Lower and Upper Primary School	1 st to 18 th September, 2026	
Junior and Senior High School	1 st to 18 th September, 2026	
Higher Education Institution	1 st to 16 th September, 2026	

Please note:

Photos collected during the competition and the Awards Ceremony may be used for the purposes of education and publicity:

- Newspapers and their websites, and the website of Government Information Bureau, etc.
- MPU Facebook, MPU WeChat and the MPU website
- Annual Report of MPU
- The Speech Contest website and e-leaflet

Enquiries

For all inquiries, please contact:

Reception (M310), 3rd Floor, Meng Tak Building
Macao Polytechnic University
Rua Luís Gonzaga Gomes, Macao, China

Office hours: Monday to Thursday (09:00~13:00; 14:30~17:45)
Friday (09:00~13:00; 14:30~17:30)
Closed on Saturdays, Sundays and Public Holidays

Phone: (853) 8599 3163
Email: speechcontest@mpu.edu.mo
Website: <http://speechcontest.mpu.edu.mo>

Contest format

Date: Saturday 24th October 2026

Venue: Macao Polytechnic University

Timing of Prepared Speeches:

Category	Speech time limit	
	<i>Maximum time</i>	<i>Minimum time</i>
Lower Primary	2.5 minutes	2 minutes
Upper Primary	3 minutes	2.5 minutes
Junior High	4 minutes	3.5 minutes
Senior High	5 minutes	4.5 minutes
Higher Education Institution	8 minutes	6 minutes

Note:

- If affected by severe weather or unforeseen circumstances, the competition will be postponed.
- Details of the arrangements for each category will be announced on the Macao Polytechnic University English Speech Contest webpage.
- All participants must arrive at the Macao Polytechnic University punctually at the time arranged by the organiser. Late comers may be disqualified.
- Upon arrival at the competition venue, participants must present their identification documents. After verification by on-site staff, they will be guided to the waiting area.
- The order of appearance for participants in each category will be arranged according to the alphabetical order of their surnames.
- All participants will use a floor-standing microphone provided on stage during the competition.
- This year's competition **will not include a Q&A session or an impromptu speech segment.**
- After completing their prepared speech within the time limit for their category, participants may leave the stage directly.

Prizes and Awards

The Award Ceremony for this year's Speech Contest will be held on Wednesday 18th November 2026, from 17:30 to 18:30 at MPU.

Prizes

All contestants receive a Certificate of Merit. For each category, the Champion, the First Runner-up, the Second Runner-up and the Best Speaker from Chinese-medium Schools will be awarded a trophy, cash prize, and certificate. The school categories (Lower Primary, Upper Primary, Junior High and Senior High) will have five additional Excellence Awards each. Winners will receive a cash prize and certificate.

The cash prizes for each category are:

Category	Champion	First Runner-up	Second Runner-up	Best Speaker from Chinese-medium Schools	Excellence Award
Lower Primary	MOP 2,000	MOP 1,500	MOP 1,000	MOP 1,000	MOP 500
Upper Primary	MOP 2,000	MOP 1,500	MOP 1,000	MOP 1,000	MOP 500
Junior High	MOP 2,000	MOP 1,500	MOP 1,000	MOP 1,000	MOP 500
Senior High	MOP 2,000	MOP 1,500	MOP 1,000	MOP 1,000	MOP 500
Higher Education Institution	MOP 2,000	MOP 1,500	MOP 1,000	/	/

Note: Each winner receives only one award.

Procedure of Awards and Prize Money

Prize Money

All prize money will be issued in cash by the MPU Finance Office – Cashier Counter. This is located on the MPU main campus in the Chi Un Building Wing A, opposite to Room B201. Prize monies will be issued on **Wednesday 18th November, 2026 (the day of the Award Ceremony) from 6:30 pm to 8:30 pm** and **Thursday 19th November, 2026 (the day after the Award Ceremony) from 9:00 am to 5:45 pm**.

To collect prize money, please follow one of these approved methods:

For Adult Winners

Adult Winner collects their prize in person	The Adult Winner must bring their original ID document with them to collect their prize
Adult Winner's authorised representative to collect their prize	The authorised representative of the Adult Winner must bring • Winner's original ID document • Representative's original ID document • Original signed paper copy of the 'Winner's Authorisation Form' (attachment 1)

For Minor Winners

Minor winner's representative to collect the prize on their behalf – mother, father or guardian.	The representative must be the Minor Winner's parent or guardian The representative must bring • Minor Winner's original ID document • Representative's original ID document • Original signed paper copy of the Declaration Form, signed by the Minor Winner's parent or guardian (attachment 2)
Minor Winner's authorised representative to collect the prize on their behalf – <i>not</i> mother, father or guardian	The representative must bring • Minor Winner's original ID document • Authorised representative's original ID document • Minor Winner's parent or guardian's ID document copy • Authorisation Form signed by the Minor Winner's parent or guardian (attachment 3)

Note: *Minor Winner means any winner under the age of 18 years old.*

Trophies

Trophies will be presented at the Awards Ceremony on **Wednesday 18th November 2026**. Trophies can also be collected in person by the contestant, or by his/her parent or guardian, or by his/her authorised representative, at the Reception counter (M310), 3rd Floor, Meng Tak Building, Macao Polytechnic University, Rua de Luís Gonzaga Gomes, Macau.

Collection times: On **Wednesday 18th November 2026 (the day of the Award Ceremony, from 7:00 pm to 8:30 pm)** and in office hours on **Thursday 19th and Friday 20th November 2026**

Office hours: Thursday – 09:00-13:00 and 14:30-17:45
Friday – 09:00-13:00 and 14:30-17:30

Certificates

Certificates for all categories will be sent to the contestants' schools and institutions (except for MPU contestants) according to the information provided in their registration. MPU contestants are kindly requested to pick up their certificates directly at the Reception counter (M310), 3rd Floor, Meng Tak Building.

National Competition

Up to 3 of the winners from the Category of Higher Education Institution have the priority to be selected according to the regulations of the “21st Century Cup” National English Speaking Competition to represent Macao at the national competition finals, according to the arrangements of the national competition in 2027.

Rules for Preliminary Round and Final Contestants:

Bring your ID with you

All contestants must bring with them their original ID card or passport for check-in on the day of the competition. Contestants in the Category of Higher Education Institution must also bring with them their current valid student ID card as the proof for being a full-time bachelor's degree student in Macao.

Any contestant who fails to show their original ID document(s) risks being disqualified.

Be punctual

All contestants must arrive on and check-in on time at their assigned venue.

Any contestant who fails to arrive and check-in on time risks not being allowed to take part in the contest according to the decision of the Organising Committee.

No identification of school or institution

To avoid partiality in judging and evaluation (in order to be fair to everyone), contestants are not allowed to wear uniform of any school or institution, nor anything that can identify their school or institution or programme, nor mention on stage the name of their school, institution and programme.

Wearing any part of a school uniform or anything that can identify a school, institution or programme, or mentioning the name of the institution, will result in marks being deducted by the judges.

Follow the time limits for all speeches

All contestants should observe the time limits for each speech. A bell will ring at the end of the speech time limit to tell the contestant that time is up. When the bell rings at the end of their speech time limit, the contestant must finish their speech, otherwise marks will be deducted by the judges. If the speech is less than the minimum time requested as specified above, marks will also be deducted.

Your prepared speech must be your own work

You should not use the work of others, nor should the speech be written by AI or other online tools.

You must not bring anything with you on stage

When you deliver your speech, you are not allowed to use notes, cue cards, visual aids or any type of props.

Avoid copying others

In order to avoid plagiarising another contestant (or otherwise copying from them), those contestants who have not yet performed on stage are not allowed to enter the venue to watch or listen to other contestants' speeches in the same category. The only time this is permitted is when contestants are specifically instructed and arranged by the Organising Staff as part of the contestants' waiting order arrangement before their performance on stage. The Organising Committee reserves the right to supervise contestants at all times.

No young children

Children under school age (i.e. under 6 years old) are not allowed to enter the contest venue.

No food or drink

No food or drinks are allowed in the contest venue.

Important Note: Penalty points and potential disqualification

If, in the opinion of the judges, a contestant breaks a rule, he or she will have penalty points deducted from his/her score. Moreover, the contestant risks being disqualified from the competition if, in the opinion of the Organising Committee, the offence is considered a serious breach of competition rules.

All judges' decisions are final

Once scores are verified by the Organising Committee, all judges' decisions are considered final. No breakdown of judges' scores will be given.

Judging criteria

The judge panel will consist of experienced English experts, scholars, and professors.

The main judging criteria are:

1. Speech Content, Organisation, Language and Relevance
2. Speaker's Voice, Modulation and Fluency
3. Overall Performance of Speaker and Impact on Audience

Guidance for contestants on the scoring criteria:

1. Speech Content, Organisation, Language and Relevance

This is all about the speech prepared and written by the contestant. The speech needs to answer the question or address the issue in the Topic – anything in the speech that is not clearly related to the Topic will be ignored by the judges. The speech should showcase the contestant's knowledge and use of English language: grammar, vocabulary, expressions, etc. The audience should be able to easily identify, understand and follow the overall argument, main points and important information in the speech. The speech is a chance to demonstrate creativity and originality, grabbing and holding the audience's attention.

Things to check when preparing a speech:

The speech is wholly relevant to the Topic, and is well-organised and logical (so the audience can follow and understand easily).

There is a clear opening, the structure is outlined and main points are highlighted, and there is a logical conclusion.

The speech includes relevant examples and evidence to support the main argument and points (e.g. personal experiences, stories in the news, statistics, and so on).

The speech is interesting to listen to and is persuasive (it convinces the audience to agree with the main argument or points).

There is strong coherence in the speech (using linking devices/expressions to link the different sections and guide the audience), with a clear focus on the main points and argument.

The speaker uses a good range of grammar and vocabulary accurately to convey precise meaning.

The speech is interesting to listen to, with appropriate and effective use of (for example) originality, or humour, or surprise, or emotion, or facts and statistics, or quotations, and so on.

2. Speaker's Voice, Modulation and Fluency

This is all about how the speaker sounds when they are speaking. The audience needs to be able to hear and understand the speaker clearly, without any effort or misunderstanding, so the speaker needs to pronounce words and expressions clearly and distinctly (i.e. good *articulation*), and needs to use intonation and stress to 'show' the audience what information is most important. Modulation (varying pitch, tone, volume, pace) should be used effectively and appropriately to add emotion, emphasis and interest to what is being said. The speaker should speak fluently and smoothly (neither too slowly nor too quickly) while being fully intelligible.

Things to check when preparing a speech:

The speaker has good, clear pronunciation and articulation.

The speaker can use a wide range of words and expressions accurately and with impact.

The speaker uses stress and intonation effectively to highlight and emphasise key information.

The speaker speaks fluently and smoothly with good rhythm and rate of speech.

The speaker uses voice modulation appropriately to convey meaning beyond the words.

The speaker avoids unforced and unnecessary repetition, hesitation, fragmentation (sounding disjointed), stops or long pauses, and anything unnatural sounding.

The speaker sounds confident and at ease at all times when speaking.

3. Overall Performance of Speaker and Impact of Speech

This is all about the impression the speaker makes on the audience. The speaker should make a strong first impression on the audience, grab their interest, and continue to hold their attention throughout the speech. The speaker can use rhetorical devices (e.g. metaphor, simile, alliteration, parallelism, rhetorical questions) to increase the impact of what they are saying, and should skilfully use non-verbal skills to enhance their meaning: gestures and movement, eye contact, posture and facial expression (these should add to the speech, not distract). The speaker should appear confident on stage, with their personal style of speaking appropriate to the speech content.

Things to check when preparing a speech:

The speaker makes a strong first impression.

The speaker ends with a strong conclusion.

The speaker makes appropriate use of rhetorical devices for emphasis, impact and clarity.

The speaker uses non-verbal skills well to enhance the impact of what they are saying: gesture, facial expression, eye contact, posture and movement.

The speaker's personal style is appropriate to the topic and content of their speech, and this should enhance the overall impact of what they are saying. (Speakers can have different personal styles: emotive, passionate, humorous, light-hearted, etc.)

The speaker maintains a strong, clear, confident delivery from start to finish

Important Note

The Chinese version of the Contest information shall be final if any discrepancy between the English and Chinese versions should arise. The Organising Committee reserves the right to interpret, change and update the above information without prior notice.



澳門理工大學
MACAO POLYTECHNIC UNIVERSITY

全澳英語演講大賽－成年人獲獎者之授權書
Macao-wide English Speech Contest - Adult Winner's Authorisation Form

本人(授權人) _____ (身份證明文件編號
_____)，現授權 _____ (身份證明文件編號
_____) 代本人領取2026年全澳英語演講大賽之獎金。

I (authoriser), _____, (ID document No.
_____), hereby authorise _____,
(ID document No. _____) to collect the cash prize of the 2026 Macao-
wide English Speech Contest for me, on my behalf.

授權人之簽署 (請按身份證明文件之式樣簽署)

Signature of Authoriser: (Please sign according to the signature in ID document)

日期 Date:



澳門理工大學
MACAO POLYTECHNIC UNIVERSITY

全澳英語演講大賽－父母或監護人關係聲明書
Macao-wide English Speech Contest – Parent / Guardian's Relationship
Declaration Form

本人(即聲明人)_____, (身份證明文件編號_____), 現
謹聲明為未成年獲獎者_____ (身份證明文件編號
_____)之*父親/*母親/*監護人關係, 並為該名未成年獲獎者代
領2026年全澳英語演講大賽之獎金。

I (declarant), _____, (ID document No. _____),
hereby declare that I am the *father / *mother / *guardian of the minor winner
_____ (ID document No. _____) and I am able to
collect the cash prize of the 2026 Macao-wide English Speech Contest for the minor
winner.

聲明人之簽署 (請按身份證明文件之式樣簽署)

Signature of Declarant: (Please sign according to the signature in ID document)

日期 Date:

*請刪去不適用的選項 *Please delete as necessary.



澳門理工大學
MACAO POLYTECHNIC UNIVERSITY

全澳英語演講大賽-未成年獲獎者之父母或監護人關係聲明及授權書
Macao-wide English Speech Contest –
Minor Winner's Parent / Guardian Relationship Declaration &
Authorisation Letter

本人(即聲明人) _____，身份證明文件類別: _____，編號 _____，現謹聲明為未成年獲獎者 _____ (身份證明文件編號 _____) 之 *父親/*母親/*監護人，並委託 _____ (身份證明文件編號 _____) 為該名未成年獲獎者代領取2026年全澳英語演講大賽之獎金。

I (declarant), _____, ID document category: _____, ID document No. _____, hereby declare that I am the *father/*mother/*guardian of the minor winner _____ (ID document No. _____) and that I authorise _____ (ID document No. _____) to collect the cash prize of the 2026 Macao-wide English Speech Contest for the above-mentioned minor winner, on my behalf.

聲明人之簽署 (請按身份證明文件之式樣簽署)

Signature of Declarant: (Please sign according to the signature in the declarant's ID document)

日期 Date:

*請刪去不適用的選項 *Please delete as necessary.